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 . علم و صنعت3            روند آکادمیک آموزش معماری در ایران عنوان:

 مهدی خاکزند، دکتر محمد ترقی جاه و محمدمهدی محمودیدکتر داراب دیبا، دکتر احمد اخلاصی، دکتر  :اعضای میزگرد
 

 :هاسخنرانی از ایچکیده
 علم ونیز که در سه نوبت هنرهای زیبا، شهید بهشتی و امروز ،است در ایران یجلسه امروز روند آکادمیک آموزش معماردکتر محمودی: 

د ایشان به دلایل مختلف یکی سوابق و تجربیات بسیار زیا ،کردندشایانی در دو نشست قبلی آقای دکتر دیبا به ما کمک  ،گرددبرگزار میصنعت 

چه از نظر علمی و  اینکه در شورای انقلاب فرهنگی بعد از انقلاب حضور داشتند. این  ،و ارتباطی که با سه دانشگاه داشتند چه از نظر مدیریتی

و  گرددیبرگزار مجاه تر خاکزند، دکتر اخلاصی و دکتر ترقیدک دکتر دیبا، انآقایحضور جناب  با است جلسه که درباره دانشگاه علم و صنعت

 صحبت کنیم من مطالبی را خدمت شما بگوییم و بحث را آغاز کنیم. اندداشته با یکدیگر هادانشگاهارتباطی که این  در رابطه با خواهیممی

سال بعد علم و صنعت و  8 ،کرداندازی راهشهید بهشتی رشته معماری را ( 2331)سالبعد سال  11شکل گرفت،  2321 هنرهای زیبا در سال

اری را جشن مسالگی دانشگاه آزاد و رشته مع 33اندازی شد که اتفاقاً به زودی ما واحد مرکز دانشگاه آزاد اسلامی رشته معماری راهدر سال بعد  12

 خواهیم گرفت. 

کریای سینا، زآموختگان آن ابنو دانش گشتمیلادی به فرمان انوشیروان اولین دانشگاه جندی شاپور تأسیس  333سال  ،کنیم یمرور دیگر

ها ها و مکانتاریخ ،شداندازی دارالفنون در تهران راه 2133و  اولین مدرسه جدید در ارومیه شکل گرفت 2121سال  ،بودندرازی، ابوریحان بیرونی 

 2331ولی از معماری خبری نبوده ولی در سال  ،شناسی هم داشتهها، دارالفنون رشته داروسازی، طب و معدناین دانشگاه در داردبسیار جای حرف 

در هیات دولت آقای حکمت  2321که در سال  گیرد،شکل میتأسیس دانشگاه به یک مجموعه علمی و مدرن در ذهنش  فکراصغر حکمت علی

به آن هزار تومان  133بودجه  که گرددکه موجب تصویب می ،(ه نداریمدانشگاما  و شدن استمدرن  در حالشهر تهران ) ،گویدمی اییجمله

ادامه پیدا ها ساختماندر اقدام بعدی با ساخت و  آغازدرخت کاری ابتدا با  2323 در سال برای زمین و شروع کار، یکسال بعددهند. اختصاص می

  .گیردهنرهای زیبا شکل می 2321 در سال ها بوده واولین ساختمانجز دانشکده فنی . کرد

السلطنه در خیابان قوام موجودمدرسه صنعتی دولتی اولین  2338 در سال .که از کجا شکل گرفته استعلم و صنعت  گردیم به موضوعمیبر

 شروع شده 2338ی رشته معماری از سال ، ولتبدیل گردیده به علم و صنعت 2333، شروع به کار کرده و در سال تیر امروزی است 33 همان که

 گشت.تبدیل  یبه دانشکده معمار 2332در سال ، که هنرسرا بودو فقط علم و صنعت نشده  این مکان تبدیل به هنوز در آن زمان که

نجا ایی را رفته جلو تا به ایعلم و صنعت چه پروسه رطوهمینکنم که هنرهای زیبا چگونه آمد و شکل گرفت من همیشه با خودم مقایسه می

دانشگاه خوارزمی اعلام کرد قبل هم مدتی  .ایمشتهدانشگاه جدی شاپور را دا نیزمیلادی  333قبل از سال  لازم به ذکر است که ما رسیده است.

من  .ر استتاز دانشگاه تهران قدیمی کهاین بدین معناست خودش را جشن گرفت. تأسیس صدمین سال  وترین دانشگاه ایران است که قدیمی

ودند و ارتباط طور در انقلاب فرهنگی بهمین و تجربیاتی که در دو جلسه قبل داشتند توجه بهکنم صحبت را با دکتر دیبا شروع کنیم باتقاضا می

 دارند.  هابسیار زیادی با دانشگاه

که هدف  ،مایی داشته باشیزمینهپیشهمه  تاکنیم میمروری  اند.وردهدانشگاه علم و صنعت تشریف آبا تشکر از سرورانی که از  دکتر دیبا:

چشمگیر باشد از لحاظ فارغ  تولیدیتوانسته آیا  ،معماری در مملکت ما بوده ی کهکه این همه سال استها چه بوده و سوال ما این این برنامه

وییم در کشور ما، توانیم بگایی ویژه بوده که میبرنامه ؟باشند بوده است هالمللی کار خاصی کردی و بیناساتیدی که روی صحنه مل و التحصیلان

 شناسندیکه مرور کردیم که همه مبعد از دانشگاه تهران،  کشوری با میراث فرهنگی بسیار عظیم، سوال این است که آیا مانیفسمی داشته یا خیر.

های آنها همان دانشکده معماری در کشورهای دیگر یک گرایش دارند ولی ما این همه مدارس معماری که داریم که اصلیها به او بوده، هنگا و

ا بزرگانی در سطح آن فرهنگ استثنایی ب دهیم،گیری داشتیم در معماری که بتوانیم مملکت را تکان سه دانشگاه هستند و حالا آیا ما تولید چشم

بحث  طور واضح توضیح داده شده وهایی بود که در جلسات قبلی بهی بردارد یا نه. این بحثمیا معماری معاصرمان توانسته گاآ ،مثل مولوی، حافظ



ما  ظر منبه ن . من برداشتی که شخصاً کردم نه در دانشگاه تهران و نه در دانشگاه شهید بهشتیبود آینده هم درباره دانشگاه آزاد اسلامی خواهد

 .ی نداشتیمت خاصمانیفس

ها هانتظار داشت که دانشگا توانآیا می ،شودجا ابلاغ میگیرد با یک برنامه واحدی همهفرهنگی شکل میبحث این بود که وقتی انقلاب 

نسبت  ،بخواهیمحالا فارغ از اینها آیا کشور ایران گرایشی در معماری دارد چون که این رشته را در هرجای دنیا  ،داشته باشند های متفاوتگرایش

که نه در هنرهای زیبا و نه در شهید بهشتی تفاوت خاصی نداشته، من بعد از انقلاب در دانشگاه علم بینیم کنیم، عملاً میانتخاب می مانبه علاقه

 صورتی که با این هدفدیدم. در میدیدیم آنجا هم همان را ی معماری دانشگاه معماری میدر آتلیه که یهمانو صنعت تدریس کردم و تقریباً 

 .داشته باشدساخت شدیدتری و تر علم و صنعت راه افتاد که یک بار تکنولوژی قوی

آن قبل از انقلاب مدرن بود یک مقدار عنایت به غرب و  ی که بهها و نگاهبرنامه .ها مشخص استما این سوال را از شما داریم که برنامه

ز لحاظ ، هم ایک بازگشت به خودمان بیاییم و دوباره نگاه کنیم که مملکت چه چیزی نیاز داردکه  بود با این هدف مندی فرهنگیستاد هدف

سوال این است علم و صنعت که ده سال اول را متاسفانه به بیراهه رفتیم.  .دهیمهم اجتماعی و هم هویت معماری که ارائه می مسائل اقتصادی،

های دیگر، بینید، آیا فرقی دارد با دانشگاهی میتبینید، آیا شما در این دانشگاه مانیفسمی در آن یش خاصیگراامروزه آیا  ه استبا آن هدف راه افتاد

 های دیگر. آیا تفاوت مهمی وجود دارد بین علم و صنعت و دانشگاه

 تو روشن فرمودید که دو جلسه قبل هم چه برای هنرهای زیبا چه برای شهید بهشتی به این مانیفس حشما بسیار واض دکتر محمودی:

های گاههایی دارد و یا دانشنرسیدیم چه قبل از انقلاب و چه بعد از انقلاب، چیزی ندیدیم که بگوییم خاص هست. یعنی دانشگاه ادبیات چه حرف

هنرهای  گوییم رشته موسیقییا وقتی می زند.حرف اول را می معروف است شریف دانشگاه ر رشته برق کهچه مسیرهایی را دارند و یا حتی د ،دیگر

 ،می تفاوت، حالا با کنرفته بوده و صاف رفته جلونزند. ولی در معماری در این جلسات به جایی رسیدیم که یک برنامه ستادی زیبا حرف اول را می

 . اشیمب ی بوده که بهش نرسیدهتآنجا هدف چه بوده، آیا مانیفس در دانشگاه علم و صنعت دارید واقعاًشما با آن تجربه بسیار بالایی که 

مشاهده  را ، بعد از انقلابمدر زمان رضا شاه پهلوی دو را های اجتماع گوناگوناتفاقوقتی  ،من مطالعاتی داشتم چیزی را تأکید کنم دکتر دیبا:

آن  واز لحاظ اجتماعی چه فعل و انفعالات اجتماعی صورت گرفته است. ولی به نظر میاد که معماری یک خطی داشته  که بینیممیکنیم می

درصد  ممکن است آثار را نشناسیم. وقتی هم خواستیم ببینیم آن ،کی صورت گرفتهو ندانیم که این انقلاب  نباشیم، و اگر ما ایرانی است مدرنیته

   بسیار بوده است و این یک مسئله مهم است.  ،هاکپی

مام تطور که مطرح شد معماری اصولاً در ض کنم. همانرای را خدمت شما عکنم خلاصهایی که دارم سعی میتجربه بنا به دکتر اخلاصی:

 هاهشجحرکات خیلی با شیب ملائم بوده است و ، بینیممی ما گیری نداشته و معمولاً در طول تاریخحرکت شتاب دنیا و در بستر تاریخی خیلی

ین اکنیم حتی بعد از مدرن باز هم در معماری گذشته یا معاصر بررسی میزمانی که ادامه آن با شیب زیاد نبوده است.  بوده محسوسهم اگر 

تر یمنسبت به بقیه خیلی ملا که رسدمیساختمان و معماری به نظر  و صنعت فضای معماری شاید در حوزه هنر ربینیم. تحولات دمسئله را می

ب آیا های ایران بعد از انقلاکنیم. ولی در اینکه دانشگاهالان هم در همان فضا هستیم و داریم این دوره را سپری میکنم میافتد. فکر اتفاق می

ه و ببینیم کنم لازم است برگردیم به گذشت، این را فکر میبودند در کار یک رویکرد نظری و علمی مقید اند وی برای خودشان تعریف کردهتمانیفس

 قبل از انقلاب چه اتفاقاتی افتاده است.

 ،هلویتر است به دوره پنزدیککه توانیم به قبل از انقلاب و بعد از انقلاب تقسیم کنیم. دوره قاجار هم ما تاریخ معماری جدید خودمان را می

گیریم. قبل از آن هم یک رویه نسبتاً کلاسیک و مشخص در سیر تحول تاریخ خودمان داریم که گفته شده جزء قبل از انقلاب آن را در نظر می

 ،یبازدانشگاه تهران و هنرهای  های ما نظیردانشگاه .یمداشت سبک ،کنم ما قبل از انقلابمنتهی من فکر میو بحث روی آن زیاد شده است. 

  35ن سال م تا آنجایی که من قبل از انقلاب دیدم و تجربه کردم و سعی کردم درک کنم. بوداساس یک نظام هنری بسته شده بر سیاقشسبک 

سیار کنم و علاقه من به این محیط بل کردم و هم تدریس میم. هم تحصیقریباً بزرگ شده این دانشگاه هستوارد دانشگاه علم و صنعت شدم و ت

در  عماریم کنم قبل از انقلاب سه تا دانشگاههای دیگر شده و سعی کردم خیلی خودم را درگیر نکنم. من فکر میست و کمتر وارد محیطزیاد ا

یل ، اساتید آنها هم بیشتر تحصبردندهای بسیار خوبی داشتند و همان سبک گدار را پیش میایران داشتیم، دانشگاه هنرهای زیبا، که خروجی

گاه فلسفی رویکرد آنها معماری با ن ،هایی که عمدتاً از ایتالیا آمدندما مواجه هستیم با تحصیل کردهدانشگاه شهید بهشتی . فرانسه بودندهای کرده

اس گیری آن براسو نظری است و به نظر من هنوز هم وجود دارد. دانشگاه سوم علم و صنعت است که بیس آن آلمانی است و عمدتاً متکی و جهت

مانی را های ساختترین و مجهزترین کارگاهدلیل آن این بود که بزرگتوان گفت که می.ه استهای کاربردی و یا صنعت معماری متمرکز بودهنر

وسیع بود، کارگاه مصالح ساختمان داشتیم،  و های ایران دارد. ما در دانشکده معماری کارگاه جوش و فلز داشتیم که بسیار گستردهدر دانشگاه



ه در دانشگاه هایی ک. بنابراین اکثر بچههستند به دانشجویان  دهی سرویسدر حال  داریم که بسیار گستردهه چوب داشتیم، سه تا کارگاه کارگا

ر روی مطالعات شهید بهشتی بیشت کردند.به نوعی تولید ایده و ساختمان می ،نددشآمدند و درگیر مهندسین مشاور میبودند میتحصیل کرده تهران 

علم و صنعت هم درگیر و درگیر آن مباحث بود.  دادتر انجام میهای جانبی معماری را قوید و مباحث مطالعاتی و پژوهشکرمعماری کار می

و موزشی آ امکانات ،سبک آموزش معماری ،تفاوت رویهبا ولی این سه دانشگاه  های پیمانکاری بود.مسائل فنی ساختمان یعنی فاز دو و شرکت

ها را تجربه کردم و علم کسب کردم و به نظر د. خود من تمام این کارگاهنبررا پیش می انبودیم کارش شانقلاب شاهدقبل  که ازبرنامه آموزشی 

ه بخوبی داشته و دارند. بعد از انقلاب نگاه آن  در بازار کار بسیار فعال بودند و جذب نیرو اًهای علم و صنعت دست به آچار بودند و اکثرمن بچه

های معماری، رسیدن به یک برنامه بی نقص و تفکر و نگرش انقلابی پیش آمد و در دانشکده نظری آموزش معماری شد و همگرایی که به لحاظ

کمک معماری  هایبه دانشگاهز اینکه سعی کردند به یک سمت حرکت کنند که متاسفانه بیشتر ا ،بیشتر مدنظر بود، براساس همین یک واحد

 همچنینیم را از دست داد رفتن به دل کارگاه ساختمان ،یعنی در علم و صنعت به دلیل رویه ستاد انقلاب فرهنگی آن شدند.تخریب باعث کنند، 

 دچار وعین علم و صنعت افتاد امروزه ما بهدر این اتفاقی بود که  ،نظام گذشته آموزش دانشکده در هایی نبود که پاسخگو باشد.ها، برنامهبرنامه

داند در کجا قرار دارد. آن چیزی که فنی بوده آمده در دانشگاه نمی یدانشگاه یچ، یعنی هشدیمها یک نوع اختشاش و به هم ریختگی در دانشگاه

اتی، آن چیزی که تکنولوژی بوده در شهید مباحث مطالع و تهران، آن چیزی که نظری بوده آمده در علم و صنعت، تحت عنوان معماری اسلامی

شخصیت  ، که تقریباً آندر برنامه معماری بهم ریختگی نوعی مواجه شدن با کند بهدر حال حاضر تاکید میکه این  انتقال یافته است. بهشتی

 م کرد.تری خدمت شما عرض خواهحالا در فرصتی دیگر توضیحات کامل ،ها گرفته استمدرسه را از تمام دانشگاه

هنرهای زیبا اساتید از فرانسه آمدند و کمی هنری شد، شهید بهشتی از ایتالیا آمدند ولی صحبت آنها  گفته شد در دانشگاه دکتر محمودی: 

د درس آمدنها خوب . آیا واقعاًن دانشجویان آن شدتر شدتر و اجرایصنعتی و نآلما بود که اشاره به آمدن اساتید از علم و صنعت در مورد بیشتر

یسین را فرستند بلکه تکندرجه یک را نمی بیاید یک فرد ایران بههم اگر یک خارجی بخواهد . الان ب بودندوکنیم خد و یا اینکه ما فکر میدندا

و صنعت  باید برسیم به علمدر هنرهای زیبا واقعاً اصل گذار بود یا نه. حالا  ، استادی که از فرانسه آمده بودندآن زمان آقای دکتر، واقعاًفرستند. می

ما کدام ند به نظر شدفرستا بفرستند را شد به جهان سومآوردن یا آن چیزی که میبا خود آخرین تکنولوژی را  آیاکه اساتیدش را از آلمان آوردند 

 یکی بوده است.

ی، کوثر، پور رسکند. مثل میرفتندگرفت هم ن راهراکه از ایتالیا آمده دانشگاه ت یاین موج ،های آقای دکتر خاکزندقبل از صحبت دکتر دیبا:

 بزرگی و شهروز و.. 

 ها نبود و در شهید بهشتی آنها تنها بودند.ولی آقای دکتر دعوا با فرانسوی دکتر محمودی:

 .شروع شد آمدند 58سال حوادث در زمانی که اینها  .این جریان به ایران هم رسید و باعث کنار گذاشته شدن سیحون و تیمش شد دکتر دیبا:

. سنگ بنا را تاس دانشگاه تهران هم دیده شد در و این اتفاق های چپ داشتندرایشگکه  یایی خیلی وابسته به ارکان سیاسی هستندمدارس ایتال

 .خوردیه دردی مدانستند به چدانشجوها نمیگفتند. های زیبا بود که کرنتنیین به آن میو اسم آن هنر ها گذاشتندشاید به نوعی فرانسوی

ف های مختلآغاز کنم به هر حال من آن چیزی را که در تز دکترای خودم بهش پرداختم با گرایشقبل از اینکه صحبت را   دکتر خاکزند:

نیم، ک های دانشگاه معماری علم و صنعت را چاپ و ارائهالبته در تلاش هستیم که به صورت سه مجلد در سه گروه و بخش فعالیت مطالعه کردم.

 کنند.که آقای دکتر اخلاصی هم در این زمینه بسیار کمک می

دهیم و از تجربیات بزرگان دانشکده ترها کارها را انجام میهای کاری فراوان ما جواناساتید قطعاً روی سر ما جای دارند و به دلیل مشغله

زاده برداری و آقای شریعتبهره 2353طراحی شد و سال  2332در سال  کنید دانشکده ماست کهتصویری که در زیر مشاهده میکنیم. استفاده می

 زحمت این کار را کشیدند.

 

 

 

 

 

 

 



ای هدر تمام دوران کاری خودم هنوز تمام ابعاد جدید و پیچیدگی فضا و فکر آقای دکتر شریعت زاده که این فضا را طراحی کردند از حیاط

 این پیچیدگی از روی نگاه مثبت عرض توجه نشدمم ها هستنداین ساختمان هایی که سه تاش درو رو و ارتباط دانشکده پشت تا ارتباطات زیر

ساخته شده  78یا  71شود که سال ، که هنوز از آن استفاده میاست طبقه 1 دارای ،گوییم ساختمان قدیمتر که ما بهش میکردم. ساختمان قدیمی

-رین ساختمانتکه یکی از قدیمی هشروع کردآموزش را  علم و صنعتدانشگاه  بیسی که شود بهاست مربوط میای است. ساختمان دیگر که سوله

 آیند.های دانشگاه به حساب می

 خاص ورطبه .جوش، فلز و چوب و.. یهاکارگاهکه  شود های اساتید تلاش میبا پیگیری کهداریم  ساختمان قدیمی یک فضای کارگاهی در

   .زدندمیها با دست خودشان طاق تا چندی پیش همچنان بچه که دشوفضا انجام  نیدر ا

 

 

 

 

 

 

 
 

شناسم ولی این افراد برای من این افراد را نمی آوری آن کردیم.از سال گذشته شروع به جمع کنیدیی را که در زیر مشاهده میهاعکس

 . ایمکردههستیم استفاده آن ده کردن ادر مجلدی که در حال آماز این تصاویر دانشکده علم و صنعت بسیار زحمت کشیدند و ما 

 

زندگی  ند وعکس گرفتند و خیلی از اینها در حال حاضر مقیم خارج از کشور هست آقای پیلارام دانشجویان قبل از انقلاب که با استاد خود

به یک فضای  دهش تبدیل گرفته شده بود کهتاج فرح یک شکلی از  هبقبل از انقلاب  ،که در واقع وجود داردکنند. در این دانشکده یک فضایی می

ه ما منزل ک نشواتاولین رئیس دانشکده وقت بودند، آقای که  ،. رئیس دانشکده آقای دکتر شیخ رضااستبیرونی که یک محوطه گردهمایی 

درگیر ا متریال بدانشجو بیاد و  ،کنندطوری توصیف میدهند علم و صنعت را اینایشان رفتیم و به دلیل کهولت سن و بیماری وقتی توضیح می

 بسازد و طاق بزند و... که تعداد زیادی تصویر هم ایشان به ما دادند که مربوط به قبل از انقلاب دانشگاه تهران بود. ،شود

ایشان در آمریکا سکونت دارند، آقای دکتر نامی که بسیار  که در حال حاضر نژاد که امیدوارم هر کجا هستند سالم باشندی دکتر هاشمیآقا

افراد مهم  نای توانستیم. ما میآوردندمیبرای بهتر کار کردن های دست و فشارهایی که به دانشجویان در کار شانهایتلاش بخاطرمعروف هستند 

سالگی دانشگاه را جشن بگیریم. خدا رحمت کند آقای دکتر رسولی، آقای هاشم نژاد و آقای فتاحی که  33بتوانیم در هفته گذشته  تا جمع کنیمرا 

ترین افراد دانشگاه علم و صنعت بودند. اکثر اساتید دانشگاه علم و صنعت در یک زمان مشخص همگی برای تحصیل به خارج از کشور از برجسته

 کنند.می در دانشگاه علم و صنعت تدریس کرده وند و در کشور انگلیس تحصیل کردند و همگی برگشتند و رفت



 

 

 سالگی تمبر یادبود چاپ شد و به دوستان به عنوان هدیه داده شد.  33در دانشگاه علم و صنعت در جشن 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

اند و تحت عنوان راهنمایی آقای دفاع کرده 2315در سال  که هایی استنامهشود پایانکاری که تحت مدیریت آقای اخلاصی دارد انجام می

نامه نشان دهنده این است که چه پایان است.و ارزیابی شده سالگی جشن انتخاب  33مناسب و به  ی هاشم نژاد اینها را دسته بندیکلانتری و آقا

ی من جالب در ابتدا برا است. داشته نشگاه ادعا کرد که واقعاً یک رویکرد آلمانیهایی در گذشته کشیده شده و با دست کار شده است. این دازحمت

ویند آلمانی یعنی گمی ،کردیم و از آنها پرسیدیمبود وقتی با عزیزانی که خارج از کشور بودند و برگشتند و برای دانشگاه زحمت کشیدن صحبت می

ر به عنوان رئیس دانشکده دکه را  ،آقای گداروقتی به عنوان مثال  رات وجود داشت.از این تفک کی، با چه کسانی مواجه هستیم، چون بعضی

گویند این آدم فرانسوی چه درک خوبی از معماری ایرانی پیدا ، بعد میای وجود داردب یک موزهوگویید بسیار خمی دکنییتصور م، هنرهای زیبا

رم و اتفاقاً شناسی در فگردد به داستان زیبایک معماری با یک نگاهی که بیشتر برمی دهد. یعنی یک تفسیری ازکند و این کار را انجام میمی

 شویم و تحلیل کنیم شاید خیلی چیزها از درون آن پیدا شود.وقتی وارد آن می

 .شناسیدمیلوژی یعنی آلمان را با تکنو آن وجود دارد و گفتند یک تفکریواقعیت این است که می. کنیداز اساتید سوال شد که چگونه تفسیر می

ی در اش که به صورت عملیاتاما نتیجه انشگاه علم و صنعت حضور پیدا کردندداین داستان به خاطر یک سری دانش آموخته بوده که آن زمان در 

هایی که زآن چیهای بیش از حد، لاقیتافتاد این بود که ساختار منظم فکری بدون توجه به مباحث مربوط به خدانشگاه علم و صنعت اتفاق می

  های که وجود ندارد.کردند به دانشجو بگویند نه تجسمعی میتر بودند سواقعی

جو که دانش ندحوزه آموزش معماری مواجه هست آنها با نحوه پرورش دانشجو در شد.است که اشاره هایی نتیجه این داستان ایجاد همان کارگاه

 کند و این آموزش از جنسی نبوده که در واقع در یک فرآیند از دانشجو بخواهد توضیح دهد.با آنها پرورش پیدا می

تصاویری که دکتر خاکزند نشان دادند یا برای قبل از انقلاب بود یا بعد از انقلاب، فقط یک  ،ولی آقای مهندس ترقی جاه دکتر محمودی:

برای قبل از انقلاب بوده که دکتر اشاره  استای هایی که دانشکدهاند ولی عکسشدهها پیر های جدید بود که چهرههایی از گردهماییعکس

ود و یا در هنرهای از ایتالیا آمده ب که هست یاش آلمانی بود. شهید بهشتی آن تفکر و نگاهو شاید بهتر باشد که بگوییم پایه هستندکردند آلمانی 

ی شما اش از آرمش معلوم است ولها بوده است. ولی برای علم و صنعت قبل از انقلاب پایهالیاییها و ایتزیبا یک دعوایی در ایران بین فرانسوی

ک ، بنابراین واحد شدن یهر سه مثل هم نبودنداز قبل انقلاب  ها وارد شود. ولیتر هستید بعد از انقلاب وارد شدید که قرار بود برنامهکه جوان

تر احتدانشگاه هنرهای زیبا رکه در این سه،  ها عرفانی، اجتماعی و ایرانی بود فکر کنمشدن بیشتر درس ای شده بود. اتقافاً واحدکمی کلیشه

لم و ع تر بود حال از نظر شما علم و صنعت چی؟، چون پایه و اساس آن کمی هنریمبارزه کند و یا قبول کند های اجتماعی با بحث تتوانسیم



  طریق آلمانی و فرانسوی به همان روش بوده است. بهتکنولوژی بود، جوش کردن صنعتی که 

ا برداری و این طرح علم و صنعت ربینیم اگر شما من خیلی درون آن چیزی نمیاست سال پیش  13که برای  هشد طراحی گفته: دکتر دیبا

ن طرح شهید بهشتی هم شبیه ای در کرده،دنبال در دانشگاه تهران این هدف را آقای کلانتری  .است دانشکدهکدام  بگویید مختص گذشته شود،

کاملاً یک  بینیم ودر این کار می فعضکه با چه نیتی رفتند و آن نیت آهسته آهسته شل شد به خاطر برنامه واحد و  آن بحثو موضوع را دیدیم. 

کمپوزوسیم  والعاده نیته خیلی فوقردرا دارد، نه یک م نه میراث فرهنگی ایران و پشتوانه اندیشهنه که  بینیمنگاه فرمال در این کار معماری می

سال آمده بیرون یک بازی  33یا  73هایی که در این مثل خیلی از طرح انجام دهم من اگر بخواهم کالبد شکافی این طرح را دارد. مشوشیخیلی 

تولید  بینیم کهن پشتوانه، اندیشه و تفکر اصیل را داخل آن نمیآ وزنند را می هااز نظر من که در قدیم هم همین .ستا فرمال هندسی و شکل

 را من شخصاً ندیدیم. باشد ها یک مانیسفم ارزنده در دانشگاه

 تر بود و حرفی برای گفتن داشتند.هاشون هنری، طرحی هنرهای زیبا قدیم به نظر منول دکتر محمودی:

 هنری فرمال بود که بسیار فرق دارد. :دکتر دیبا

 نکهیا لیه دلب دانم تعریف کنم از دانشگاه علم و صنعت و یا مشکلات را بگوییمخوب حقیقاً کار من سخت است چون نمی جاه: دکتر ترقی

هایی که شد ممکن است انتقادبه هر حال از جنس جهان سومی هستیم ولی کمی از  .کنمهم تدریس میهم درس خواندم و  در همان دانشگاه

، آن زمان هستم 18فارغ التحصیل سال و  12سال  یورودخیلی به دانشگاه برنگردد و ممکن است به سیستم آموزشی کل مملکت برگردد. من 

سال وقتی فارغ  7بینم بعد از همچنان معتقد هستم آن سیستم بسیار خوب بود. چون دانشجویانی که الان می کارشناسی ارشد پیوسته بود و

سال بشود یک مهندس با کیفیت تحویل  7که در طول  ،شوند بسیار ضعیف هستند که به نظر من یا باید برنامه آموزشی تغییر کندالتحصیل می

های د. هم دورهه شوتوانیم آموزش را تغییر دهیم باید طول زمان را زیاد کنیم تا فرد با پشتکار در دوران تحصیل ساختجامعه داد یا اینکه اگر نمی

کنم اکثراً در رشته و کار معماری مانده و موفق هستند و به هر حال در رشته خودشان هم مشغول کار کردن هستند الان با خودم را که نگاه می

بط به علم و ه فقط مرتشوند کهای دیگری مشغول به کار میشوند در رشتهایی مواجه هستیم که فارغ التحصیلانی که از دانشگاه خارج میپدیده

شود که برای سیستم معماری بحث طراحی را حذف کردند. دانشجویانی که با آنها مواجه هستیم که به دلیل اینکه ریاضی خوبی صنعت هم نمی

رون دانشگاه بیتوانند خوب بشکنند، اینها همان افرادی هستند که سال آخر وقتی از ولی حتی یک خط را نمی ،آمدند در رشته معماری داشته

 تعداد آنها بسیار زیاد شده است.  شوند، که متاسفانه در جامعه امروزی ماتواند کار پیدا کنند و موفق نمیروند نمیمی

اشکال  ها داغ است و اینخواهند بروند و بخوانند چقدر بازار این کلاسبینیم فوق لیسانس که میشاید یکی از پیامدها این باشد که ما می

ا بروند فوق ه، یعنی بهتر است که دانشجویان در محیط دانشگاه آنقدر آماده باشند و بدون نیاز به این موسسهبزرگ استی آموزش ستمیس یابر

ر ساخت، اجرا و او دور شدم، رفتم در ککردم سالی از دانشگاه فرار می 1یا  5لیسانس که بسیار خوب است. خود من فارغ التحصیل شدم حدود 

احساس کردم به همین دلیل آمدم دانشگاه حدود سال طراحی و معماری و کم کم به جایی رسیدیم که احساس کردم یک خلاء بزرگی در زندگی 

 با علاقه وارد شدم و هم تدریس کردم و هم خودم دوباره دانشجو شدم و برای دکترا اقدام کردم. 85

روی من گذاشته و من تا سه سال پیش همچنان محکم ایستاده بودم که مهندس بمانم و  ری مهمی برتأثیها بحث صنعتی بودن دانشگاه

انشگاه شته شده برای ورود به داهایی که گذش آمد و محدودیتیا دکتر و به هر حال به دلیل شرایطی که پیدادم به من بگویند مهندس ترجیح می

آورد میهای که وجود داشت را هنوز یادم همان کارگاه، های دانشگاهدامه دهم. این علاقه در گرایشمجبور شدم رشته دکترا را در همان دانشگاه ا

 دادند ولی الان دخترها بیشتر رشته معماریانجام می سیار سختی بود که آن زمان بیشتر پسرهاساختند و کار باتصالات چوب را میخودشان آن 

م و های علتر شدن بچهها بسیار در روند صنعت سازی و اجراییدهند. فکر کنم اون کارگاهرا انجام می هااین کار از کنند و خیلیرا انتخاب می

 ند.کرداجرا نمیفقط هم ند و دکشصنعت تأثیر گذاشته است و اکثراً در طراحی و اجرا بسیار قوی شدند دانشجویان زمان ما فقط خط نمی

 وق بین شهید بهشتی و هنرهای زیبا واقعاً یک زمانی به طنز هم گفته شد که فر ،همه عزیزان را شنیدم الان که صحبت دکتر محمودی:

ه دیوار ولی چسباند بها کاغذ سفید میتوانند حرف بزنند ولی شهید بهشتیکشندند و نمیعلم و صنعت در چیست؟ هنرهای زیبا طرح زیبا می

تواند اجرا کند و طرح قشنگی نیست ولی شاید واقعیت همین باشد. البته ببخشید که ر علم و صنعت میتوانند حرف بزند از طرف دیگها میساعت

 خیلی صریح صحبت کردم. 



رهای زیبا در هنتر. ها اجراییها نظریه پردازتر بودند و علم و صنعتتر بوده است، شهید بهشتیپس با دید مثبت ببینیم هنرهای زیبا هنری

شهر بوده  است. دانشگاه تهران وسط زیباتر بقیهساختمان معماری هنرهای زیبا از  ؛ کهاین را همه بپذیرند کنممیفکر که  ییبا بنادانشگاه تهران 

. حالا به نظر دبودنها در بالای شهر بوده و دانشجویان کمی از لحاظ شرایط مالی بهتر کردند ولی شهید بهشتیو از اقشار مختلف آنجا تحصیل می

رنامه را توانستند این ببه هر سه دانشگاه حالا کدام یکی ایی داده شد ا علم و صنعت چی؟ که در شرق تهران است. بعد از انقلاب یک برنامهشم

 اجرا کنند.

دار برونی گیریم که یکهای آموزشی و نظام آموزشی و به خصوص معماری همیشه چند فاکتور را در نظر میدرباره نقد سیستم دکتر اخلاصی:

ینید تک تک بب کند.سیستم دارد کار میآن مکانیزمی که درون  ،یآن چیزی که درون سیستم وجود دارد و دیگری فرآیند سیستم و دیگری است

 که هاییمانکند و سازپرسنلی هست که مدیریت میدانشجو هست، اساتید و تشکیلاتی  داراگر بخواهیم وارد شویم در علم و صنعت برون آنها را 

است های مختلف نهاد ریسازمان، کنندگذشته دولت بود و امروز یک کمی مدرسه سازها آمدند جلو و حمایت میبه نوعی حمایت کننده هستند و در

تی درباره حخیلی مسائل را مطلق کنیم واقعیت امر نباید  .جمهوری و... در بخش اول که گفته شد بین دانشجویان و اساتید کدام یکی خوب بودند

ند و... به نظر هنری بود مطلق علم و صنعت در واقع اجرایی بودند و دانشگاه تهران ؛تا دانشگاه، به هیچ عنوان نباید بگوییم مطلق هستنداین سه 

تر هنری تینسب هگیری که روی آن انجام شده، دانشگاه تهران بگردد به بارگذاری که شد، جهتولی این دانشگاه برمی .من یک فضای بازی است

هم  علم و صنعتدانشگاه  و بوده، به نسبتی اجرایی هم هست چون مرمت هم در دانشگاه تهران هست و شکل گرفته، همچنین شهید بهشتی

 طور بوده است.همین

گشتند یا همان خوانند و بر توانیم بگوییم آن استاد آلمانی بهتر بوده یا آنهایی که رفتند خارج درسهست ما نمیطور بنابراین اساتید هم همین

کنند. به هر حال همه این استادها روی یک مسئله به توافق رسیدند آن هم جا تدریس میاساتیدی که در ایران تحصیل کرده و حالا هم همین

نابراین خود اساتید د. بشمیی دیده نطوری جلو بروند و هیچ ضد و نقیضفضا و کالبدی کلی دانشگاه بود که چون فنی بود همه توافق کردند که این

و به نظر من  اندکنند برنامه بودهتقویت  طور بوده است و تا حدودیها همینگذار بودند و در همه دانشگاههم به میزان شخصیتی که داشتند تأثیر

کید و یا أت یاید هم به نوعی از طرفاولیه را قبول کردند ش که به نظر من مانیفستیک مدل بروند جلو،  و به قبول کرده بودند که به یک صورت

 ابلاغ شده بود. 

تر جذب شیشتر درگیر مسائلی هنر معماری بودند و بیکه ذوق و سلیقه هنری دارند و ب، شانهنری های دانشگاه تهران به خاطر تیپورودی

 یاق دانشگاه را پذیرفته بودند. علم و صنعت همهایی که علاوه بر امکان مالی در واقع سبک و سشدند. دانشگاه شهید بهشتی هم عمدتاً بچهمی

ره نظام اشاید افراد شهرستانی بسیار زیاد هستند تا جایی که هم ارزیابی کردم، انگیزه آنها هم این بود که نقشی در صنعت ساخت داشته باشند. درب

نه دانشگاه تأثیرگذار  ویان ونه دانشج ،گذار بودند روی معماری کشورایی نیفتاد نه اساتید تأثیرآموزش ما باید قبول کنیم که بعد از انقلاب اتفاق ویژه

وند در رها میزمانی که دانشگاهدلیلش هم مشخص است د. چون زمینه لازم به وجود نیامده برای اینکه یک فرهنگ معماری قوی ایجاد شود. بو

شود د نمیهیچ وقت اثر ایجا کند.خلاقیت رشد نمیشوند و در محدودیت هیچ وقت شوند طبیعتاً محدود مییک سیستم دولتی و دستور بگیر می

ه داشتیم کند. بنابراین سیستم و بدترین آفتی کهای قوی ایجاد نمیکنند. هیچ وقت انگیزهو هیچ وقت معلم و استاد و دانشجو حرکت شجاعانه نمی

ها. حالا در گذشته این هیأت امنا یک مقدار نقش بیشتری داشت، اینجا بعد دن دانشگاهاه است و دولتی مانگدر چند مورد مسئله دولتی شدن دانش

ا مستقل هکنند در طی بحثی که شده در برنامه ششم توسعه قرار هست دانشگاهدارند کمی بازیابی می که دارد. الان یتراز انقلاب نقش کمرنگ

گاه زیر گیری و همه چیز دانشآورند ولی به لحاظ سیاسی تصیمایی میدار فشار بودجهشوند ولی در واقع ما به این سمت حرکت نکردیم، یک مق

 نظر دولت و زیر قید وازرتخانه هست.

گی تسو، یک مقدار باید تلاش کنیم که هم پیمند از دی .افتدرود هیچ اتفاقی هم نمیبنابراین فکر کنم تا زمانی که این روال پیش می

ها و علم و صنعت خیلی مشکل داریم به لحاظ هیات علمی، یعنی اگر کسی به سمت خارج شدن از سیطره، الان در دانشگاهها تقویت شود دانشگاه

کنید،  توانید او را بیرونشود دیگه نمیو یا حتی اگر یک کارمندی وارد دانشگاه می توانید او را خارج کنیدوارد هیات علمی شود دیگه شما نمی

ا سیستم های پیشرو و قوی در دنیدر صورتی که دانشگاه ،را دفع کنند و فقط با جذب موافق هستند، بعد هم باید بسازیتم گذارند که سیسنمی

 نند. ها معجزه ک، بنابراین طبیعتاً انتظار نداشته باشید که دانشگاهاین امکان را نداریم ما در کشور و متاسفانه دارند کامل به روز رسانی



تر قوی 13از دانشجویان دوره  83هستند، دانشجویان دوره  83تر از دانشجویان دوره قوی 13کنم دانشجویان دوره عرض می طور قاطعمن به

ها رواج دارد. یعنی انتخاب شدیم، ، این هم سیستم مهمی است که در دانشگاه13تر بودند نسبت به دوره ها قوی53هستند، قبل از آن هم دوره 

بل از بروند. قگذارند راه درست را پیش در دانشگاه درس بخوانیم. منتهی جمعیت دانشجویان هم درحال حاضر نمی هبرای اینکبرگزیده شدیم 

 است. عضلمکه این برای جامعه ما یک  اندشدهها هم زیاد و قبولی ندانقلاب بسیار محدود بود ولی در حال حاضر شرکت کنندگان بسیار زیاد هست

سل جدید ما خیلی موبایلی هستند و سرکلاس که ما هستیم اطلاعات دانشجویان درباره موبایل است و اطلاعات درستی از دانشجویان و ن

قی کنند برای یادگیری و اینکه درباره مسائل تحقیو هیچ انگیزه و تلاشی هم نمیگوییم ندارند ها و مسائلی که من به عنوان استاد میصحبت

ا هد. یعنی در دانشگاهدهد نیروی خارجی بیشتر پرورش میدهد که نیروی داخلی پرورش نمیرود به سمتی میها دارهانجام دهند. حتی دانشگا

های سال هایی که شاید تاگیرند. تکنولوژیخورد یاد نمیکنند که معضل هست برای جامعه ما و آن چیزی که به درد جامعه میروی مسائلی کار می

ر را حل ها آمدن مشکلات کشورا حل کردند. چندین بار زلزله داشتیم کدام دانشکدهمسئله بحران  هاد. کدام دانشگاهشونمیدور در کشور استفاده 

 باشند. کدام معماری ما توانسته مشکلات کشور و شهرمان را حل کنند.  ثرکنند و نیروهایی تربیت کنند و وارد جامعه کنند که برای کشور مو

یک چیزی را بگیرند و بعد تا ند شدشد و خسته میها زمانش طولانی میون تحصیل به چه منظور بود، برای بچهب اوخ دکتر محمودی:

وجود  ریطند. و به نظر من یک افراط و تفتوانستند ادامه دهایی فرار کردند چون نمیهای دیگر و یک گرایشی پیدا کنند و یک عدهبیایند در اتاقک

 اش هماهنگ است یا نه.هایی که شکل گرفت در علم و صنعت با سابقهولی همان گرایش داشت

ه فکر این مسیری که طی کردم کم. کننداشت رشته معماری را انتخاب  اینکه هیچ وقت امکاناول  ،کنم گذشته راوقتی مرور می: دکتر دیبا

ولی سیحون نحوه کارکردش بسیار فرمال بود یک خط ی داشت زیاد همان زمان با بزار آشنا بودم و کارهای هنری 78کردم جالب است، سال می

 وجود نداشت. براش کرد ولی اندیشه بنیادی فلسفیو بسیار خوب طراحی میداد کشید و بسیار جالب توضیح میبی راه می

بودند استخدام  کرده استاد که در کشورهای دیگر تحصیل 13خواهد استخدام کند و حدود کی گفت دانشگاه تهران میندرسمیرف 78سال 

به  وقتیما بسیار سوپر پرت که در این سن و همه له قلمکاری شد و همگی آنها که من هم جزء آنها بودم استخدام شدیم عشو یک آش شدند

ن نداشت، چون م اییخورد و هیچ پشتوانهها نمیبه درد بچه دادم اصلاًهایی که من به دانشجویان میکنم درسکنم فکر میگذشته نگاه می

 شد. چیزهایی را تدرس کردم که برای ایران و کشور ما استفاده نمی

ک های خارج از کشور اینها یکنند در دانشگاهبا هم یک اسلحه درست می ردندکو آنها فکر می آمدندباهاس که تشکیل شد چند نفر همگرا 

گشتیم به اون سیستمی که علم و صنعت آلمان را ند ما برمیشدند و جدا میگذشتخط روشن دارند یک نکته اساسی وجود دارد که اگر آزاد می

بعد از انقلاب هم افتخار داشتیم و از من دعوت  و قبل از انقلاب بود. 78دادیم این برای سال دادیم و کاری انجام مینشان داد و آن را توسعه می

که به نظر من این کار درستی نبود، من الان با اطلاعاتی که  بشوند کشور یهنر و معمار رانیمد ات ،شدندنفر جمع می 5یا  3سیستمی که  در شد

ند. ما که اینجا کبه دولت که وزارت علوم دیکته می شوندافراد بیاییند رئیس شوند و ادامه دهند و در انتها وصل امروز دارم قبول ندارم در سیستمی 

رد ایی که در ایران وجود داراهی پیدا شود که شکوفایی در ایران جاری شود با تمام این همه نخبهکنیم خدمتی به مملکت است و باید کار می

 نحو خوب استفاده کنیم. بتوانیم به 

است  هاییاز تمام مصاحبهکه  ،ها وجود دارد استهایی که در آتلیهخواهم عرض کنم در مورد بحث تنوع نگاهایی که مینکته دکتر خاکزند:

وشتند و نهایی که میرضا که اولین رئیس دانشکده بود چیزخیشخود آقای  ،نژاد و امثال اینها انجام دادیماساتید بزرگ مثل دکتر هاشم که از

دار شود که ادامه اهیدستگوجود نداشته که فقط تبدیل به یک سیستم یا  صنعتدوتا مسئله وجود دارد یکی اینکه این نگاه در علم و فرستادند. می

وند شدهد. این یک جوری داخل میکارش را خوب انجام می را به یک دستگاه آلمانی تبدیل کند در نتیجه شکدهکه این دان یا حتی بخواهد باشد.

 ارسیپحصیلان از آقای فرامرز کنیم از فارغ الترود و شاهد این داستان شاید در یک کتابچه دومی که ما داریم آماده میمی رونیب و خیلی مشخص

 آن چیزی لزوماً نیست که حتی بعضی از این اساتید داشته باشند. که فارغ ،دهد نوع طراحی و نوع تفکر طراحیتا دانشمیر گرفته و... اینها نشان می

و دیگری روش ند گفتیکی از اساتید یک راه را می .کشم که اتفاقاً اساتید یک کلاس با هم مشکل داشتندنوشته من در حالی خط می یالتحصیل

که  این اتفاق تا جاهایی در ذهن من میاد کرد.و کاملاً آنها را رد می با دو استاد دیگر متفاوتی داشتکردند و نفر سوم کلاً نظریه دیگر را بیان می

 ها وچندین بار از دانشکده و آمد، به نظر من آن چیزی که بعد از شورای انقلاب فرهنگی کردندهم تعریف می 13در اوایل سال  ما یبرا دوستان



د. چند بار صحبت شده که فوق لیسانس پیوسته بهتر است یا ها را اصلاح کنیک سری درس که حتی از دانشگاه علم و صنعت هم خواسته شده

 عماری داشتند ووزش ماین کارشناسی که درحال حاضر وجود دارد و چند بار در خود دانشگاه تهران آقای دکتر امیرسیعد محمودی کنفرانس آم

افتد د میتواند جواب باشد. اتفاقاتی که دارکه آیا این قضیه اینکه لیسانس بدهیم و یا فوق لیسانس کدام یکی از آنها مید، ردنکروی این بحث 

شهرستان،  در یک هستند چه کسانیش ینیروها دانیممیکه ن ها،این است که این داستان شورای تحول و مسائل شبیه به اینها درباره دانشکده

 و گوییم را ادامه دهیدیایی که ما مرشته و، یا اینکه شما باید این رشته را بگیرید کنیم که شما بیایید این رشته را بگیرید و یا نگیریدقضاوت می

زمانی که  توسعه پیدا کرده است. یعنیشکلات رسد که همزمان با همه مبه نظر می هاها را به این راه باید ببرید. این اتفاقیا اینکه توصیه گرایش

ژاد در نکار را داریم، که با آقای هاشماز دانشگاه شهید بهشتی آقای نقرهدر اینجا  . مادر دانشگاه خود ما قابل آنالیز و قابل تحلیل کردن است

های زیادی سالو  دییم به دلیل قدرتی که داشتنبتوانیم بگوهایی که شاید هم کار در طی سالآیند. نگاهی که آقای نقرهدانشگاه علم و صنعت می

ه درباره هایی هستند کدر جاهای مختلف اکثراً صاحب کرسی نفرشانکه امروز آنها چندین شود به یک موجی میتبدیل و رئیس دانشکده بودند 

 دهد.کارهای را انجام می ماری اسلامی و شهرسازی اسلامیمع

و نند وارد شود و یک حرکتی را آغاز کشود که یک طیفی و در این کشور می شویم آن تغییر باعثتوانیم تا سه نفر میکه ما دو همان نگاهی 

که شهرسازی اسلامی نداریم و چرا دانشکده شما  این کار  خوردهایی که یک هفته است از وزارتخانه به گوش من همین الان، جمله آنبه واسطه 

ها درونش وجود ندارد و به واسطه صلاحدید تعداد اندکی دیدگاه یک نگاه خبرگی داخلش نیست و تنوعر من آن چیزی که از نظ. دهدانجام میرا 

 سد. رشناسی ارشد و... به نتیجه موفق میکار وقت لیسانس و چهداند نمی، گیرندتصمیم می کشور یبرادر همین کشور هنوز در شوراها و... 

ریکا از آمکه آقای ایرانی  همچونکند فارغ التحصیلانی که امروز که تلاش می استدانشکده معماری علم و صنعت به هر حال دانشگاهی 

ایی هنداریم و فقط تنها چیزی که خبر داریم دو یا سه تا برج اطلاعاتیهیچ  فارغ التحصیلاندهد. از سازد را نشان در خود آمریکا مییش را کارها

یند آمثالی که زده شد آقای جهانست میام. نظارت هم نیامده یگوید من براهایی که حتی میقطرهبینیم و این هستند که دور میدان آرژانتین می

گاهی که نکنند که بتوانند اون نگاه صحیح معماری را تولید کند، های فنی را اصلاح میو نگاه گیرندی در کنار استاد قرار مییهاو در کلاس

اری کگوید جهانست کاری کرد که به ما نشان دهد با سازهفارغ التحصیل به ما میاما برای من جالب است که آن برد. خلاقیت را از بین می

هم در  نشگاه ما وشود که هم در داتوانید این کار را انجام دهید. در واقع این نگاه از تفکر شاید زمانی دچار ایراد میشود کرد که هیچ کجا نمیمی

ت علمی أجزء هی های دیگر وما، علم و صنعت آنها را نپذیرفت و بعد آنها رفتند دانشگاه به عنوان مثال دو نفر آمدند دانشگاه ،های دیگردانشگاه

کنید قایسه میگرفته است. وقتی مگوید این استاد جلوی خلاقیت مرا گوییم  این را ادیت کنید با اشک میحالا وقتی به دانشجو می استخدام شدند.

گیرد. که یکی از دلایل آن خود دانشجو است، یعنی دانشجو رسد یک پهنای بسیار بزرگی را در برمیافتد در آموزش به نظر میکه چه اتفاقی می

این  و ع با تلفن دوست پیدا کندهد سریاخویید شود. میخواهد سریع طرحش تأخواهد سریع غذا سفارش دهد، میخواهد. میهمه چیز را سریع می

ریم پذیبخشی از آن ضعف ما است و خودم می ،چه در معماری و چه در چیزهای دیگر، پس این نگاهگذارد برای اینکه عاشق شود. فرصت را نمی

. این اتفاق خوبی ارددتن حرفی برای گفو  کندبه سن بالاتری برسد تجربه بیشتری پیدا می تر هستم چون یک معمار وقتیکه شاید کمی ضعیف

دعوت  هاکه از آنآمدن و شروع کردند ولی خیلی از فارغ التحصیلان بوده که درباره بعضی از اساتید ما افتاده است. یعنی آنها در یک پختگی 

ون و تجربه به دست آورند، چدر کنار جوانترها درس دهند کنند که اصلاً قبول نمیآن اساتید شود که بیایند و در کنار  اساتید درس بدهند می

ر ها رفتند تجربه کردند دد در حالی که خیلیکسی در آن موقعیت قرار گیرخواهند دیگه نمی ،ایی که قرار گرفتهنگاهش در آن فرآیند حرفه

ولی هیچ  ماییم وارد شویبیخواهیم دکتر شویم و با آن دکترا ما در حال حاضر سریع میترها کمک کردند. کشورهای دیگر و برگشتند و به جوان

سیار پیچیده داستان پرورش دادن بکه این  توانیم کسی را پرورش دهیمم مییالبته اگر فکر کن ،توانیم انجام دهیمکاری برای دانشگاه و جامعه نمی

  است.

یی برخورد ایگری آنها را پذیرفتند آیا سلیقهشما فرمودید دو نفر آمدند در دانشگاه علم و صنعت آنها را رد کردند ولی دانشگاه د دکتر محمودی:

ترین فردی . جواننداپذیرفته را دانستند و آنهادانستند رد کردند، شاید هم جایی که رفتند سابقه آنها را نمیایی از آنها میکردند، یا چون آنها سابقه

ای زیبا بودم و دیدم چه افرادی آمدند و موهایشان را سفید سال در هنره 33شود. من هم سال دیگر او هم پخته می 33هم که اینجا نشسته 

 گویند آنها پخته هستند.ها میوانجکردند ولی کاری برای هنرهای زیبا نکردند ولی بقیه 



توانستم باور کنم که )به دلیل اینکه بحث ما آموزش است( یک مین ست که اگر در من وجود نداشته باشدجوهره چیزی ا دکتر خاکزند:

 خاصیتی در من باید وجود داشته باشد به نام معلمی.

 قطعاً داستان کیفی بود. دکتر محمودی:

مباحثی مطرح شد که نباید اشتباه برداشت شود، اشتباه کردن باز هم مطلق کردن آن رویکرد فنی برای دانشکده علم و صنعت  دکتر اخلاصی:

سیار هنرمندانه هایش برویکرد تکنولوژی داشتیم ولی در عین حال آن فرد هنرمند بود. یعنی طرحها انشگاهداست که اصلاً مطلق نیست. ما اتفاقاً در 

د تحلیلی کار طق و فرآینکشید و مسلط به تمام جوانب. یا دکتر رسولی کاملاً منطق گرا بود و کارشان، با منو ظریف بود، کاملاً تکنیکی خط می

کنم وقتی اساتید اختلاف نظر داشته باشند یک ضعف است برای دانشجو، منتهی اگر این تأیید می منیا دوستان دیگر...  و را پیش می بردند

شود اگر با واگرایی همراه باشد نقطه ضعف و نابودی دانشگاه است که در دانشگاه علم و اختلاف نظر با یک همگرایی همراه باشد نقطه مثبت می

 همه دوستان و اساتید با هم یک اتفاق نظر داشتند.  صنعت که بیشتر درگیر شدیم همگرا بود

ه معنی عدم صلاحیت و بی کفایتی آنها درباره آن دو نفر که در علم و صنعت آنها را رد کردند و دانشگاه دیگری آنها را پذیرفت، رد کردن ب

ک نفر در شد ییکی از عوامل که باعث می نبود اتفاقاً آنها جزء فارغ التحصیلان دانشگاه ما بودند و هر کدام کارنامه بسیار خوب و قوی داشتند

دمان این ت، از این جنبه نگاه کنیم. ما قصاین بود که یک نفر مشابه آن شخص در سیستم وجود داشته اساولویت اول قرار نگیرد، شاید به دلیل 

 در واقعیرند. گگاه را سنگین کنیم و بحث دیگر متعادل بودن افراد است که مسئولیت و وظایف مختلفی را به کار میایی دانشنبود که در یک حوزه

ی علم و معمار ایی مطرح شد که دانشگاهنکته بوده است و خدایی نکرده به دلیل ضعف و یا نقصان آن افراد نبوده است. مورد دیگر این نگاه

 های مختلف را گرفته. چطور رفته گرایش داردآوری و تکنولوژی رویکرد فن ،صنعت

 ن نبود.ها سرجاشوهایی به وجود آمد ولی این گرایششد ناپیوسته گرایشارشد اشاره خوبی شد وقتی کارشناسی  البته دکتر محمودی:

و  های اجتماعی، آموزشی، فرهنگیچیز در تمام کنش هر گذارد رویمی شود تفکرات تأثیروقتی انقلاب میدر علم و صنعت  دکتر اخلاصی:

رود به یها، جامعه دانشجویی مها تأثیر گذاشته از جمله دانشکده ما علم و صنعت. ابتدای انقلاب و ابتدای تأسیس گرایشمدیریتی در دانشکده

ی طراحانی که به معنا بلکه نه به معنای مطلق داشته رویکرد فنی و تکنیکیشود که مثلاً علم و صنعت که قبلاً باعث می وگرایی سمت آرمان

ا به اتکا از گذشته باعث شد م قابل عدم وجود یک نوع بینش و را شدگگرایی رفت و آرمانتفکرشان معماری است. دانشگاه ما به سمت وظیفه

ه گفته معروفی ک المثلب سمت فرهنگ معماری اسلامی نزدیک شویم. چون جای خالی آن شدید در علم و صنعت نمایان بود. بنابراین این ضر

ن آقای یهم دنبالش رفتم. برایو به همین دلیل   مینداشتطبیعتاً ما این بخش را در علم و صنعت  وشود افراد دنبال آن چیزی هستند که ندارند می

ن هایش نیاز دارد به چنیای ما با توجه به سابقه و خروجیکید کرد که جامعه دانشکدهأو تگسترش داد های نظری را در دانشگاه کار بحثنقره

 توجه بیشتری به این قضیه شود.  یدی و بامباحث

مسکن مشکل داشتیم در جامعه، بنابراین گرایش مسکن را برای پاسخگویی های ما براساس یک نوع وظیفه گرایی رفت، ما در مورد گرایش

کید أت در دانشکده همه در این مورد صورت ترمیبه  کهکردیم. ، ما در دانشگاه همیشه مبحث بیمارستان را مطرح میایجاد کردیمبه نیاز جامعه 

را گهم فرسوده شدن آن و طبیعتاً این گرایش به عنوان یک گرایش وظیفه داشتند و بعد از انقلاب هم با کمبود مرکز درمانی روبرو شدیم و بعد

 های ما است.ترین گرایشانتخاب شد و جزء موفق

 شود ویمکه بحث انرژی مطرح  ،جدیدیک موضوع به عنوان  ،راتکنولوژی بودن دانشکده داشتیم بحث پایداری  بقهساتکنولوژی را به خاطر 

فکرات بحث فرهنگی و تکه  د که به سمت این موضوع حرکت کند،دانشکده ما تشخیص داده ش در همه دنیا سراغ این موضوع رفتند و طبیعتاً

 شد. تبدیلایی یک حساسیت ویژهبه فرهنگی در این دانشگاه 

ین کشور کاملاً نمایان بود و تصمیم گرفته شد اهایی که در علم و صنعت شکل گرفت اساساً به خاطر یک خلاء بود که در بنابراین گرایش

بریم. ولی چقدر خروجی این مجموعه اثربخش باشد بحثی است که باید ارزیابی کرد، ها اضافه شود و هنوز هم با همان رویه کار را جلو میگرایش

ژی ه مسکن بودند جوابشان مثبت بود، تکنولوهای فارغ التحصیل دانشکده معماری علم و صنعت شد که افرادی کالبته یک نظر سنجی از بچه

های بیمارستانی هنوز آن بحث فضای بیمارستانی به جریان نیفتاده بود. بعد از آقای هاشمی که وزیر بهداشت بودند هنوز بچه برای مثبت بود و

 بازسازی صورت نگرفته است.



 د بهو سرشت ما باید نزدیک شو است رون یک مجموعه کاملاً تکنیکیایی هستیم که دولی باز هم اعتقاد من این است که ما الان دانشکده

ردی هایی تربیت کنیم و تحویل جامعه دهیم که کاربکه بتوانیم بچه هایمان،ریزیکنیم با برنامهنزدیک می را آن چیزی که به عنوان دورنما خودمان

 ب بسیار خوب استقی شود، خاین هم به عنوان مانیفست اگر تل و کالبدی هم داشته باشند. اییگرر اینکه معمار هستند، تفکر تغییرباشند. علاوه ب

  و هنوز شکل مطلوب و نهایی خودش را نگرفته و در تلاش هستیم که مسیرش طی شود. 

استادها را قضاوت  58هنوز مشغول به تحصیل بودم یک اتفاق جالبی افتاد تا آن زمان یعنی قبل از سال  58چون من سال  دکتر دیبا:

کردند و زندگی ما دست آنها بود. موضوع برگشت و ما شدیم قاضی و استادها شدن محکومین و ما برای همه لیست درست کردیم و نمره می

 بردیم.دادیم به استادها و نمره دادیم به استادها و نمره دادیم به آنها. لیست سیاه و سفید و از این کار هم لذت می

کند چون آنها اینجا نیستند بتوانند از خودشان دفاع کنند کار می ی مملکت آدمتا دانشکده 5یا  3یک مسئله افتادم که در دفترمان از من یاد 

داشته ری تمعلومات وسیع که دارند یانتظارات نددهمیبه آنها درس  که واقعاً ییکه از استادهاست دلیل ا این بهو  از استادها بسیار ناراضی هستند

کند خودش هم باید رعایت کند و... دهد در زندگی خصوصی خودش انجام دهد. اگر درباره درستکاری صحبت میباشند. کاری که سرکلاس می

فلان  اخواهیم، آن استاد را برای ما بگذارید، مگرفتند که ما این استاد را نمیکه حرفی برای گفتن داشته باشند. یعنی دانشجویان آنقدر ایراد می

هران چه اتفاقی کنم دانشگاه تمن وقتی مرور می توانیم کلاس داشته باشیم، فلان روز داشته باشیم و... که اکثر دانشجویان ناراضی هستند.روز نمی

آمد و می آیند و یک نفر همزد. در این جهان بزرگ که افراد مختلف میو هر کسی یک حرفی می 3رفتیم طرح نفر بودیم که می 3افتاد ما 

 های مرا گوش کنید. ولی دانشجویان امروز در دانشگاه ایران از استادها بسیار ناراضی هستند. ها آنها درست نیست حرفگفت حرفمی

یا  1دارند، من اگر یک فرد درستی باشم و درست شده باشم از دید خودم به خاطر  ت که همه جور امکانات و تکنولوژیاین بحث درست اس

آمد. یرون میگفتند که از قلبشان ببرای اینکه استادها چیزی میتوانند برای من یک الگو باشند. ستاد برجسته بود که من دیدم که آنها میتا ا 3

باشد اگر ن وجود داشته باشد وچه از لحاظ انسانی، چه از لحاظ سواد و جامعیت  دارند را شعله درونی بیدار شاید در کشور ما هم استادهایی که آن

 طور بیدار شود.توانیم انتظار داشته باشیم دانشجو هم آنآیا می

م بیایند ویان هجشهای مختلف بیایند و دانهایی باشد که استادهای زیادی از دانشگاهخواهم بگوییم که دو طرفه است، اگر یک جلسهمن می

ها از تمام دانشگاه در کهمشکلاتی  بشود  کنمفکر می کشور نه اینکه دعوا راه بندازیم، راه بیافتد حل کردن مسائلو یک چالش بسیار زیبا برای 

 .بیان شود طرف اساتید و هم از طرف دانشجویان دیدم

استاد از  شود. نارضایتینارضایتی امروز دانشجویان خیلی بیشتر از نارضایتی استادها از دانشجویان هست کاملاً دیده می دکتر محمودی:

گردد از نظر رفتار، گفتار که چرخد ولی برعکس نارضایتی دانشجو به استاد برمیآیتم می 3یا  1کند و در دانشجویان این است که آن کار نمی

د که با دی بوشود که رفتار با من درست نیست، بالاخره در جامعه ما معلم یک جایگاهی دارد. به عنوان مثال در هنرهای زیبا فرهمیشه گفته می

گفتیم او می بود و ما به از دادگاه آورده گفتند که برای استادها یک ابلاغیهها را میآمد و یک پوشه داشت و با صدای بلند نام استادلباس نظامی می

دانشجوها  کنیم که. قبول میشنوند و این کار درستی نبود چون به هر حال معلم و استاد در یک جایگاهی استتر صدا بزن دانشجویان میآهسته

 دهد و امروز بسیار زیاد شده است و بیشترینکند و کار خلاف انجام میاه میبکند که استاد هم اشتکار خلاف انجام دهند ولی دانشجو قبول نمی

 نارضایتی از سواد استاد نیست بلکه از رفتار و چیزهای دیگر است.

سال و این سن به نظر من  73سال یا  73گویند سن گذاشتیم برا جذب هیات علمی، چرا میپس چرا الان یک محدوده  جاه:دکتر ترقی

 .است رسد کمی متواضع شدهسنی است که شخص داره به یک شکوفایی می

 رد ها هستند سن آنها خیلی بالاست ولی هنوز بچه هستند به نظر به سن نیست. بحث اخلاق است.من قبول ندارم خیلی دکتر محمودی:

 دند یا مشاور، یا مدرس و یا مدیر.بیشترین فارغ التحصلان علم و صنعت پیمانکار ش اخرین سوال آیا

کنند. در آخرین کلام این جلسه درباره استاد، سلسله مراتب استاد علم و صنعت در پشت صفحه به صورت سایه کار می دکتر اخصلاصی:

تولیدات علمی  کرد، یکو کلاسیک بود استاد یک سلسله مراتبی داشت از چیزهایی دفاع میها، یک سلسله مراتبی شناخته شده شدن در دانشگاه

ند. کطور کامل حرف بزند که خود به خود یک جایگاه سنگین پیدا میتوانست بهآمد و برای خودش شخصیت داشت و میداشت، با اینها بالا می

 کند.ار خوبی پیدا مییعنی پله پله بالا آمد و در آخر جایگاه و موقعیت بسی


